



BC still the place to be

British Columbia is still the mecca for Canada's physicians. In 1997, more doctors moved there than to any other province, leaving BC with a net gain of 89 physicians in terms of active practitioners (excluding residents) migrating to the province from other parts of Canada. Meanwhile, Quebec experienced a record net loss of 70 physicians. Other provinces showing net losses were Saskatchewan (36), Newfoundland (28), Manitoba (21) and Ontario (3).

BC appears to be the destination of choice, but other jurisdictions also enjoyed net gains: Alberta (32), Nova Scotia (24), New Brunswick (9), the territories (3) and Prince Edward Island (1).

For the first time, the Canadian Institute for Health

Information also tracked the flow of physicians into and out of specific communities. Despite BC's ability to attract doctors, Calgary actually showed the biggest net gain (25) for all of Canada's census metropolitan areas. Meanwhile, Windsor's net gain of 9 physicians represented the biggest gain relative to total physician population, a net increase of 2.4%. Montreal experienced the largest net loss in nominal terms (29) but Regina was hit harder in relative terms. Its loss of 13 physicians is equal to a 3.3% loss in the physician population.

This column was written by Lynda Buske, chief, physician resources information planning, CMA. Readers may send potential research topics to Patrick Sullivan (sullip@cma.ca; 613 731-8610 or 800 663-7336 x2126; fax 613 565-2382).

Residence on Dec. 31, 1996 Résidence le 31 décembre 1996	Total in 1996 Total en 1996	Province of residence on Dec. 31, 1997/Province de résidence le 31 décembre 1997										
		Nfld. T.-N.	PEI Î.-P.-É	NS N.-É	NB	Que. Qué.	Ont.	Man.	Sask.	Alta. Alb.	BC C.-B.	Terr.
Nfld./T.-N.	875	830	0	17	1	0	12	3	1	6	5	0
PEI/Î.-P.-É	164	0	161	1	1	0	0	0	0	0	1	0
NS/N.-É.	1654	1	2	1613	6	2	13	4	1	3	8	1
NB	1091	1	0	1	1077	2	5	1	1	0	3	0
Que./Qué.	14879	2	0	5	10	14771	60	6	0	8	17	0
Ontario	19537	5	1	21	3	27	19368	5	14	32	58	3
Manitoba	1895	1	0	5	0	0	20	1843	2	6	17	1
Saskatchewan	1418	0	0	1	0	0	15	5	1354	22	21	0
Alberta	4296	2	0	4	2	2	15	2	6	4223	38	2
BC/C.-B.	7274	5	1	9	0	5	26	3	3	26	7191	5
Terr.	106	0	0	1	0	0	0	2	0	2	4	97
Canada	53189	847	165	1678	1100	14809	19534	1874	1382	4328	7363	109

Source: Supply, Distribution & Migration of Canadian Physicians, 1997/Source : Le nombre, la répartition et la migration des médecins canadiens, 1997

La Colombie-Britannique : toujours l'endroit idéal

La Colombie-Britannique demeure la mecca des médecins du Canada. En 1997, plus de médecins y sont déménagés que dans toute autre province : la Colombie-Britannique a donc enregistré un gain net de 89 médecins actifs (à l'exclusion des résidents) provenant d'autres régions du Canada. Entre-temps, le Québec a perdu un total record net de 70 médecins. La Saskatchewan (36), Terre-Neuve (28), le Manitoba (21) et l'Ontario (3) ont aussi enregistré des pertes nettes.

La Colombie-Britannique semble la destination privilégiée, mais d'autres régions ont aussi enregistré des gains nets : l'Alberta (32), la Nouvelle-Écosse (24), le Nouveau-Brunswick (9), les territoires (3) et l'Île-du-Prince-Édouard (1).

Pour la première fois, l'Institut canadien d'information sur la santé a aussi suivi les arrivées et les départs des médecins dans certaines communautés en particulier. Malgré l'attrait que la Colombie-Britannique exerce sur les médecins, c'est en fait Calgary qui a enregistré le gain net le plus important (25) parmi toutes les régions métropolitaines de recensement du Canada. Entre-temps, le gain net de 9 médecins réalisé par Windsor a représenté le gain le plus important par rapport à la population totale des médecins, soit une augmentation nette de 2,4 %. Montréal a enregistré la perte nette la plus importante en nombre (29), mais c'est Regina qui a été frappée le plus durement en pourcentage. Les 13 médecins qui sont partis représentaient 3,3 % de son effectif médical. — *Lynda Buske*